
 

Lèxic  
 
Fins / Fins a 
 
Per saber si hem d’escriure fins o fins a, cal tenir en compte si l’expressió 
temporal o de lloc que segueix va introduïda per a en frases en què no usem la 
preposició fins. 
 
Si no apareix cap a davant de la paraula o del sintagma, escriurem fins: 

No ens veurem fins aquest vespre  
[a la frase Ens veurem aquest vespre no apareix cap a davant aquest vespre]. 

  
En canvi, si davant de la paraula o del sintagma hi ha una a, escriurem fins a: 

No ens veurem fins a la nit  
[a la frase Ens veurem a la nit, la a precedeix la nit]. 

 
Igualment, porten fins a les hores i les parts del dia: fins a les set, fins al vespre… 
 
D’altra banda, escrivim fins (sense a) davant els adverbis i equivalents que 

normalment van sense a, com ara fins aquí, fins avui…, i els dies de la setmana: 
fins dilluns… 

 
En canvi, usem fins a davant de les dates:  fins al dia 30,  fins al 15 d’abril,  fins al 
2012… 

 

Gramàtica 
 
Haver- hi / Hi ha / Hi han 

La forma impersonal del verb haver no té plural: 

 hi han 
 hi ha 

 
En la llengua col·loquial, el verb haver-hi apareix sovint en plural quan també 
van en plural les paraules que el segueixen: 

 Hi han moltes causes possibles. 
 Hi han vuit regidories. 

 
En les situacions de comunicació formals, orals o escrites, s'han d'evitar 
aquestes frases amb el verb haver-hi en plural. En aquestes situacions s'ha de 
mantenir el verb en singular encara que les paraules que el segueixen vagin en 
plural: 

 Hi ha moltes causes possibles. 
 Hi ha vuit regidories. 
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Altres aspectes 
 
El punt i coma 
 
El punt i coma (;) marca una pausa mitjana, més llarga que la coma i més curta 
que el punt. Es fa servir en els casos següents: 
 
1. Per separar oracions que mantinguin una estreta relació lògica o sintàctica: 
 

En primer lloc, intervindrà el president del Consell Comarcal; en segon lloc, el 
conseller de Medi Ambient... 
 

2. Per separar els elements d'una enumeració, especialment si són llargs o ja 
contenen comes: 
 

De conformitat amb el que disposen l’article 106.2 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les hisendes locals; la Llei 39/1988...; 
 

3. Al final dels paràgrafs d’antecedents o fonaments de dret que no tenen verb 
principal. Aquests documents normalment s’inicien amb les formes atès que o 
vist que: 
 

Atès que la sol·licitud d’ajuda s’ha presentat en el termini establert pel Decret 
3/1995; 

Atès que el sol·licitant, d’acord amb la documentació presentada, ha acreditat 
que compleix els requisits  establerts en el punt 3 del Decret esmentat; 

 
4. Davant del però i d’altres conjuncions adversatives o concessives, sobretot si 
les oracions són llargues i contenen comes: 
 

Teniu quinze dies per esmenar les mancances del projecte; altrament, 
l’Ajuntament dictarà la resolució.  

 

Com-s’ha-fet  

La forma anglesa making of fa referència al reportatge audiovisual sobre el 
procés d'elaboració d'una obra cinematogràfica, d'una sèrie televisiva, d'un 
anunci, d'un disc, etc., o sobre la preparació d'un espectacle. En català, la forma 
equivalent és com-s'ha-fet. 

Que diu que què? 
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Webs d’interès 
 
 Diccionari de divisió sil·làbica 

 Conté, a banda de la divisió sil·làbica dels mots, informació sobre la formació del 
plural i del femení de les paraules que recull. 

 

http://ca.oslin.org/syllables.php

